
На първи октомври 1949-а, 
преди 73 години, от високата 
трибуна на историческия 
пекински площад „Тиeнанмън“ 
председателят Мао 
провъзгласи създаването 
на Китайската народна 
република. Огромната 
азиатска страна остави 
зад гърба си петхилядното 
имперско минало, за да се 
отправи към комунизма и 
социалистическото държавно 
устройство. Години по-късно 
то щеше да бъде наречено 
„социализъм с китайски 
характеристики“ – един 
нов прочит на Марксовата 
теория, който изстреля за 
броени десетилетия КНР на 
първенстващи места в света.

Днес, на този ден, 
социалистически Китай е 
безспорен лидер в социално-
икономическото развитие на 
света, успял да се пребори 
с бедността на 700 милиона 
души, успял да достигне 
невиждани темпове в 
икономическото развитие, да 
донесе най-голямо национално 
богатство на своя народ и да 
поведе планетата към едно 
споделено равноправно и 
достойно за всеки бъдеще!

Днес, когато под 
лидерството на Китайската 
комунистическа партия и на 
нейното ядро – председателя 
Си Дзинпин – нов, 
демократичен Китай върви 
през годините на нова ера, 
на възраждане и постигане 
на великата китайска 
мечта светът с изумление 
следи неговите невероятни 
постижения. Няма смисъл да 
ги изброяваме – те са толкова 
много!

Достатъчно е да споменем 
как КНР се справи с 
глобалната пандемия, как 
успя да сложи намордник 
на невидимото зло като на 
побесняло куче. Няколко 
хиляди болни, няколкостотин 
починали – в една държава 
с милиард и четиристотин 
милиона души.

Петър Герасимов

На този ден
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273 години от 
основаването на 
Китайската народна 
република
Китайският държавен съвет проведе 
прием за 73-тата годишнина от 
основаването на КНР, където 
присъстваха председателят на 
Китай Си Дзинпин и други лидери 
от държавата и партията.

Китайският културен 
център в София 
представи „Китай през 
погледа на българите“
В навечерието на националния 
празник на КНР бе представена 
книгата на доц. Соня Алексиева, 
която разказва за историята, 
културата и развитието на 
азиатския гигант.
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Дунхуан – интегриране  
на нови технологии
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За създаването на  
Институт „Конфуций“ ВТ 13

За 10 години Китай смая 
и изуми света, постигайки 
повече, отколкото Западът 
за 100 години

Китай отбеляза 73 годиНи 
от осНоваваНето На КНР
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новини

73 години от основаването на 
Китайската народна република

Китай отбелязва деня в 
памет на народните герои

К

Н

раят на септем-
ври в Китай е 
Ден в памет на 
народните герои. 
По този повод  
китайският пред-

седател Си Дзинпин, заедно 
с други партийни, държавни 
ръководители и обикновени 
граждани поднесоха венци 

а 30 септември  
Китайският дър-
жавен съвет ор-
ганизира прием 
за 73-тата годи- 
шнина от осно-

ваването на Китайската на-
родна република. На прие-
ма присъстваха председате-
лят на Китай Си Дзинпин 
и други лидери от държава-
та и партията.

На 1 октомври сутринта 

пред Монумента на народ-
ните герои на площад „Тие- 
нанмън“.

Официалната церемо-
ния започна в 10 часа и бе 
съпроводена с изпълнение-
то на националния химн от 
гвардейски оркестър. 

След това присъства-
щите запазиха триминутно 

мълчание в памет на геро-
ите, отдали живота си за 
революцията и в изграж-
дането на републиката.

Тържествената церемо-
ния бе ръководена от член 
на Политбюро на ЦК на 
ККП и секретар на Пекин-
ския градски партиен коми-
тет Цай Ци.

на площад „Тиенанмън“ се 
събраха повече от 200 хи-
ляди души за тържествена-
та церемония по вдигането 
на националния флаг, а на-
всякъде по улиците се вее-
ха червени знамена.

Лидери на различни 
държави и  международ-
ни организации изпратиха 
поздравителни послания до 
генералния секретар на ЦК 
на ККП и председател на 

Китай Си Дзинпин по слу-
чай 73-тата годишнина от 
основаването на Китайска-
та народна република. Те 
пожелават успешно про-
веждане на 20-ия конгрес 
на ККП. Поздравителни 
писма изпратиха лидери-
те на България, Северна 
Корея, Виетнам, Лаос, Ку-
ба, Русия, САЩ, Индоне-
зия, Сингапур, Монголия, 
Казахстан, Чехия и др.

На този ден
Докато в същото вре-

ме – дори и в най-развити-
те капиталистически дър-
жави, болните се брояха 
с милиони. Достатъчно е 
да споменем САЩ, където 
починалите от COVID-19 
са повече от общия брой 
на загиналите във воде-
ните от Щатите войни от 
1945-а досега. 

„Нулева толерантност 
към пандемията“ – обяви 
правителството на Китай. 
И я постигна. Как? Пре-
ди всичко с общата мо-
билизация на общество-
то, със светкавичните ме-
дицинско-санитарни мер-
ки и преди всичко – с ви-
соката дисциплина и об-
ществена отговорност. 

Защото тези качества 
са залегнали дълбоко в 
психиката на всеки ки-
таец – още от древните 
времена на мъдреца Кон-
фуций, обявил, че отдел-
ната личност е нищо, а 

семейството – всичко. Се-
мейството – този крайъ-
гълен камък, върху който 
се гради цялото общество, 
семейството – с почитта 
към предците и морални-
те ценности, и с чувство-
то на дисциплина и отго-
ворност пред другия. То-
ва, което днес наричаме 
колективизъм. 

Първи октомври, рож-
дената дата на нов Ки-
тай, е много повече от 
една страница в календа-
ра. Това е жалон по пъ-
тя към още по-големи со- 
циално-икономически ус-
пехи, към превръщането 
на страната в най-модер-
ната и развита държава на 
планетата. 

Защото нов, могъщ со-
циалистически Китай е 
локомотивът, който тегли 
след себе си стопанското 
развитие на планетата, за-
щото е пример за следване 
и гаранция за успеха – за 
всекиго и за всички!

I стр. 1

Г

важни пробиви 
в ключовите 
технологии

енералният се-
кретар на ЦК на 
ККП, председа-
тел на КНР и на 
Централната во-
енна комисия Си 

Дзинпин неотдавна се 
срещна с представители-
те на китайско разработе-
ния проект за голям път-
нически самолет C919 и 
посети изложбата за по-
стиженията на проекта. 

Той напълно одобри ре-
зултатите и подчерта, че 
излитането на този голям 
самолет в небето предста-
вя държавната воля, на-
ционалната мечта, народ-
ното очакване. 

Си Дзинпин посочи, 
че трябва да се възполз-
ваме напълно от предим-
ства на новата национал-
на система, да се отстоя-
ват сигурността и качест-
вото като приоритети, да 

се постигнат важни про-
биви в ключовите техно-
логии, да се ускори разви-
тието на мащаба и серий-
ните разработки в произ-
водството.

C919 е първият са-
молет според междуна-
роден стандарт за лета-
телна годност, разрабо-
тен от Китай. C919 е ре-
активен пътнически са-
молет с независими пра-
ва върху интелектуална-
та собственост. 

Самолетът е създаден 
през 2007 г. и направи пър-
вия си полет през 2017 г. 
След приключване на сер-
тифицирането на летател-
ната годност през септем-
ври 2022 г., той получи сер-
тификат, издаден от Адми-
нистрацията за гражданска 
авиация на Китай. Първи-
ят самолет ще бъде доста-
вен до края на 2022 г.
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探访进博企业：奥
地利珍得巧克力
在位于上海杨浦滨江的奥
地利珍得巧克力剧院拍
摄的设在包装车间上的
透明巧克力品尝区（2022
年9月20日摄）。
自参展2018年首届中国
国际进口博览会开始，奥
地利珍得巧克力在中国
市场不断拓展销售网络，
带来全新的巧克力制作
技艺和理念。在即将开
幕的第五届进博会上，
珍得巧克力除了扩大展
位面积外，也将为中国市
场带来更多全新口味的
巧克力。

国家厚爱 助力“科技兴港”——
香港各界热议国家首次在港澳

选拔载荷专家

新华全媒+丨“乡村课堂”为假日经济注入新
活力
10月5日，在天华百卉园内，小朋友在户外玩耍。
国庆长假期间，在距离重庆主城1小时车程的大足区雍溪镇
天华百卉园内，一节节别开生面的“乡村课堂”正在田园间、
草坪上、花房里、果园中开展。“乡村课堂”让城里娃感受乡
村魅力的同时，也为当地村民提供了更多就业机会，为带动
假日消费市场、激发乡村经济活力注入了新动能。

新华社香港10月3日电
中国第四批预备航天员
选拔工作已于近期启动，
并首次在港澳地区选拔
载荷专家。消息传来，香
港社会各界特别是科技
界人士倍感振奋，纷纷表
示这是国家对香港的厚
爱，对于特区政府发展航
天科技、实现“科技兴港”
也是难得的契机。

多位曾参与国家航天
任务的香港学者表示，这
是香港参与国家航天事
业的一个重要里程碑。有
关举措不仅令香港科研
人员可亲身到太空进行
科学研究，从长远来看，
更有助于带动香港航天
技术领域各方面的发展，
在软件、硬件、技术、人才
培养等方面都能起到非
常好的促进作用。

香港理工大学土地测
量及地理资讯学系教授
吴波的团队曾参与嫦娥
三号、嫦娥四号、天问一
号等多项国家重大航天
任务。他表示：“这对香港
是很大的鼓舞，有利于我
们今后更深入地参加航
天任务。”

同样参与过多项国家
重大航天任务的香港理
工大学深空探测研究中
心主任容启亮感到无比
振奋，“因为香港人将有机
会以航天员身份到空间
站做实验，必定会带来新
思维，带动科研人员对机
械、工程、医学等不同领
域的研究兴趣”。

香港科技大学机械及
航空航天工程学系副教
授于宏宇表示，香港高校
的不少博士生在科研方面
有较高水平。如果这些学
生都能够参与选拔，相信
会有合适人选。他希望特
区政府以此为契机，多与

中国医疗物资供应保障
能力不断增强

新华社北京10月4日电
工业和信息化部消费品工
业司司长何亚琼近日表
示，中国常态化做好重点
医疗物资保障工作，着力
增产能、稳生产，统筹多
方资源，推动医疗物资供
应保障能力不断增强。目
前，新冠病毒疫苗年产能
超过70亿剂。

何亚琼说，针对近期国
内疫情多点散发的情况，
工业和信息化部加强对新
冠病毒检测试剂、防护用
品、治疗药物和疫苗等重
点医疗物资生产调度，密
切跟踪监测重点企业生产
供应情况。截至目前，抗原
检测重点生产企业周产能
超过5亿人份，N95/KN95
口罩重点生产企业周产能
超过1亿只，防护服重点
生产企业周产能超过300
万件，新冠病毒疫苗年产

能超过70亿剂、产量超过
55亿剂，能够满足当前疫
情防控形势需要。

何亚琼表示，下一步，将
持续完善重点医疗物资生
产调度和供应保障，强化
供需精准对接，确保及时
足量供应；密切跟踪新型
检测试剂、治疗药物和疫
苗研发上市进度，及时指
导企业做好规模化生产准
备；支持企业开展国际合
作，协助发展中国家提升
本地化生产能力。

此外，何亚琼表示，将
加快落实《“十四五”医药
工业发展规划》，加快推
进创新成果产业化，开展
医药产业链强链补链行
动，聚焦薄弱环节，支持产
业链上下游企业开展协同
攻关，持续提高医药工业
制造水平，建设一批高标
准原料药集中生产基地。

内地在航天科研方面开
展合作，同时要增加资源
投放，让航天科研得以发
展，甚至成立专项基金推
动研究与培养人才。

香港中文大学工程学
院副院长、系统工程与工
程管理学系教授黄锦辉
表示，香港在生物医疗及
人工智能方面较具优势，
例如机械臂如何协助解
决人类骨骼问题等，香港
都有做相关研究。他希望
此次选拔能为香港提供
契机，在学校教育中培养
学生学习航天科技相关
知识的兴趣。

不少怀有航天梦的香
港青年也深感振奋。“曾
经遥不可及，如今就在眼
前！我希望以后有机会可
以研究先进推进器。”香
港科技大学机械及航空
航天工程学系博士生张
益健说，自己出生于1997
年，目前还不符合选拔的
相关要求，但他会为下次
机会作准备。

香港浸会大学中医学
及生物医学专业大三学
生苏熙骅表示，自己也是
一名航天迷，有志成为国
家航天事业的一分子。他

说，早在2017年，浸大中
医药学院研究团队就已
在中国首艘货运飞船天
舟一号上进行过太空生
命科学实验。相信随着国
家航天事业不断发展，未
来航天医学的研究范围
会更深更广。

多名香港特区立法会
议员表示，在港澳选拔载
荷专家将吸引更多年轻
人投身科研，期待香港青
年科研工作者抓住良机，
贡献国家。

立法会议员梁熙表示，
感谢国家这份厚礼，让想
成为航天员的香港青年
有机会梦想成真。这样的
选拔除了可以提高香港青
年对创科的兴趣，也可以
成为香港青少年的爱国教
育课，增强他们对国家的
认同。

“国家首次在港澳选拔
载荷专家意义非凡，不仅
体现了‘一国两制’下港澳
所拥有的独特优势，反映
港澳在科研方面的实力，
更彰显了国家对港澳科
研人员的高度信任，相信
港澳能够为国家航天事
业作出更大的贡献。”立
法会议员张欣宇说。
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аКтуално

Пекин се прове-
де китайско-ар-
жентински фо-
рум за културен 
обмен. В него взе 
участие начал-

никът на отдел „Публич-
ност“ към ЦК на ККП Хуан  
Кънмин.

Той прочете поздрави-
телен адрес от председа-
теля Си Дзинпин, в който 
се посочва, че Китай и Ар-
жентина са важни разви-
ващи се страни и нови па-
зари, пред които стоят въ-
проси като възстановяване 
на икономиката след пан-
демията от COVID-19 и по-
вишаване благосъстоянието 
на техните граждани. „На-
дявам се, народите от наши-
те две страни да работят за-
едно за общото развитие и 
се стремят към изграждане-
то на общност на споделена 

В

съдба между Китай, Латин-
ска Америка и целия свят“, 
казва Хуан Кънмин.

Форумът е част от серия 
мероприятия по повод годи-
ната на приятелството меж-
ду Китай и Аржентина, а 

организатори са Китайска-
та медийна група и Дър-
жавният секретариат за об-
ществени медии на Аржен-
тина. В него участваха по-
вече от 100 представители 
от двете страни.

Китайско-аржентински форум  
за културен обмен

изследване на арктическия океан 

Р
ъководен от китайски учени меж-
дународен екип откри, че подкис-
ляването на Арктическия океан 
е много по-бързо в сравнение с 
другите океани в света заради то-
пенето на морския лед. Според 

резултатите от тяхното проучване, които 
бяха публикувани в сп. Science, подкисля-
ването в западната част на Арктическия 
океан е три до четири пъти по-бързо, от-
колкото в другите океани.

Екипът, ръководен от учени от Инсти-
тута за полярни и морски изследвания 
към Университета „Дзимей“, синтезирал 
данните от 47 изследователски експеди-
ции в периода 1994 – 2020 г., за да проу-
чи как Северният ледовит океан реагира 

на изменението на климата. Изследова-
телите открили, че заради климатични-
те промени и последвалото оттегляне на 
морския лед по-голяма площ от морска-
та вода, която първоначално е била по-
крита с лед, е изложена на атмосферата, 
което насърчава бързото усвояване на ат-
мосферния CO2, като по този начин води 
до драстично подкисляване на океана и 
понижаване на буферната му способност.

Учените предвиждат бъдещо понижа-
ване на pH в по-широк географски об-
хват, където е активно отстъплението на 
морския лед, като подчертават, че са не-
обходими спешни усилия за намаляване-
то на въглеродните емисии, за да се съх-
рани арктическата екосистема.

К

П

Най-голямата 
хибридна енергийна 
централа ще  
е готова през 2023 г.

инфраструктурата в 
Китай се подобрява

итай строи нова 
слънчева елек- 
троцентрала в 
провинция Съ-
чуан, близо до 
ВЕЦ „Лянхъ-

коу“, която ще бъде с ка-
пацитет за генериране на 1 
милион киловата енергия. 
Слънчевите панели ще бъ-
дат инсталирани в плани-
ната на надморска височи-
на до 4600 м, с допълни-
телна мощност от 1 мили-
он киловата. 

Очаква се след завърш-
ването й през 2023 г. центра-
лата да работи 1735 часа го-
дишно със среден електро-
енергиен капацитет от 2 ми- 

лиарда киловатчаса.
Слънчевата електро-

централа „Къла“ ще по-
могне за намаляването на 
въглеродните емисии с над 
1,6 милиона тона. Тя ще 
бъде и допълнителен из-
точник на енергия за ВЕЦ 
„Лянхъкоу“.

Очаква се слънчевата 
електроцентрала да стиму-
лира местната икономика. 
След като приключи из-
граждането й тя ще осигу-
ри над 3000 работни места. 
В строежа й, ще бъдат из-
ползвани редица техноло-
гии с изкуствен интелект, 
за да се избегнат щетите 
върху околната среда.

рез последно-
то десетилетие 
инфраструкту-
рата в Китай 
се е подобрила 
значително, ка-

то са постигнати по-опти-
мален баланс и по-високо 
качество в изграждането й 
и свързаните с нея услуги, 
бе съобщено днес на прес-
конференция на Държав-
ната комисия за развитие 
и реформи.

До края на 2021 г. дъл-
жината на транспортната 
мрежа в Китай е надвиши-
ла 6 милиона километра, 

на оптичните кабели – 
54,81 милиона киломе-
тра, а капацитетът на ре-
зервоарите за вода – 903,5 
милиарда кубически мет- 
ра. Дълго време Китай 
заема първо място в све-
та по дължината на висо-
коскоростни железопътни 
линии, магистрали, елек-
тропреносна мрежа и об-
хват на 4G мрежата.

Високоскоростните вла-
кове свързват 95% от градо-
вете с население над един 
милион, а магистралите 
обхващат 98% от градове-
те с над 200 000 жители.

50 години от нормализирането на 
дипломатическите отношения

В
края на септем-
ври китайският  
председател Си 
Дзинпин и япон-
ският министър- 
председател Фу- 

мио Кишида си размениха 
поздравителни телеграми 
по случай 50-ата годиш-
нина от нормализиране-
то на дипломатическите 
отношения между двете  
страни.

В телеграмата си Си 
Дзинпин посочва, че прида-
ва голямо значение на раз-
витието на китайско-япон-
ските отношения и е готов 
заедно с министър-предсе-
дателя Кишида да продъл-
жи да работи за развитие 
на двустранните отношения 
в съответствие с изисква-
нията на времето.

Фумио Кишида заявява, 

че през последния половин 
век японско-китайското съ-
трудничество в областта на 
икономиката, културата и 
персоналния обмен е по-
стигнало ползотворно раз-
витие. Япония е готова да 

работи заедно с Китай и в 
бъдеще за поддържането 
на конструктивни и стабил-
ни двустранни отношения, 
както и за мира и проспе-
ритета в двете страни, ре-
гиона и света.



5днесКитай
7 – 13.10.2022

Коментари

страницата подготви  
Любомир михайЛов

силният щатски долар не трябва да се 
превръща в остър нож за света

В
последно време 
САЩ на някол-
ко пъти повиша-
ват основния 
лихвен процент. 
Агресивната па-

ричната политика на аме-
риканския Федерален ре-
зерв все още не носи же-
ланите резултати в борба-
та с инфлацията и това мо-
же да бъде началото на нов 
кошмар за много страни по 
света, коментира People‘s  
Daily онлайн. 

Укрепването на щат-
ския долар и отслабване-
то на други валути до из-
вестна степен допринасят за 
смекчаване на инфлацион-
ния натиск върху иконо-
миката на САЩ, но цели-
ят свят ще трябва да пла-
ти за това, посочва медия-
та. Ето защо тежката ин-
флация, икономическата 

рецесия и други проблеми 
вече са широко разпростра-
нени в много страни. С ук-
репването на щатския до-
лар тази година 36 светов-
ни валути вече са се обез-
ценили с поне 1/10, а рупи-
ята на Шри Ланка и аржен-
тинското песо са поевтине-
ли с повече от 20%.

Всъщност след края 
на Втората световна вой-
на Съединените щати из-
ползваха хегемонията на 
щатския долар на някол-
ко пъти и извършиха „фи-
нансов грабеж“ или „кризи-
сен износ на капитали към 
други страни“. На Запад е 
широко е разпростране-
но мнението, че „САЩ се 
радват на суперпривилеги-
ите и „безсълзния“ недос-
тиг, създадени от щатския 
долар. Те използват без-
ценна отпадъчна хартия, 

за да ограбят ресурсите и 
фабриките на други държа-
ви. През последните 10+ 
години всеки кръг от пос-
къпването на щатския до-
лар беше придружен от из-
ключително лоши спомени. 
Първият кръг предизвика 
дългова криза в Латинска 
Америка, вторият доведе 
до „загубени 20 години“ в 
Япония, а третият предиз-
вика азиатската финансо-
ва криза. По време на та-
зи криза Световната банка 
изчисли, че повече от 100 
милиона души от средна-
та класа в Азия са падна-
ли под прага на бедността.

САЩ постоянно пови-
шават лихвите с цел да ук-
репят и повишат стойност-
та на долара, за да нама-
лят инфлацията, но цена-
та на корпоративното фи-
нансиране се увеличава, 

а натискът върху хората в 
страната да изплащат за-
емите си се увеличава и це-
ните на експортните стоки 
се покачват. 

Същевременно довери-
ето в щатския долар като 
световна валута постоян-
но пада поради факта, че 
САЩ се опитват да решат 
собствените си проблеми 
за сметка на другите. Днес 
безпокойството и несигур-
ността, които щатският до-
лар носи на света, вече сиг-
нализират за началото на 
упадъка на хегемонията на 
тази валута. На фона на 
„лакомията“ на Вашинг-
тон Европа, Азия и Близки-
ят изток търсят начини за 
„дедоларизация“. Очевид-
но е необходима диверси-
фикация на международна-
та валутна система, заклю-
чава People‘s Daily онлайн.

Доверието в 
щатския долар 
като световна 
валута постоянно 
пада поради 
факта, че САЩ 
се опитват 
да решат 
собствените 
си проблеми за 
сметка на другите 
страни. 

ескалацията на санкциите срещу Русия 
осакатява стратегическата автономия на европа 

Е
нергийните про-
блеми на Европа 
стават все по-го-
леми. Неотдав-
нашният саботаж 
на тръбопроводи-

те „Северен поток“ разкри 
колко крехка е сигурността 
на европейската енергийна 
инфраструктура. Но дори 
когато енергийната криза 
се задълбочава, Европа все 
още следва твърдата линия 
на Вашингтон срещу Русия, 
без да взема предвид въз-
действието, което подобна 
политика може да има вър-
ху самата нея, посочва изли-
защият на английски език 
китайски в.  Global Times. 
Преди дни в отговор на ре-
ферендумите за присъеди-
няване към Русия в четири 
окупирани от Русия области 
в Украйна, председателят 
на Европейската комисия 

Урсула фон дер Лайен за-
яви, че ЕС предлага осми 
кръг от санкции срещу Ру-
сия, включително таван на 
цената на руския петрол. То-
ва продължава да застраша-
ва надеждата Европа да раз-
реши настоящите си енер-
гийни проблеми, отбелязва 
вестникът. В публикацията 
се казва също, че Европа е 
абсолютна трагедия, че ней-
ната зависимост от Вашинг-
тон е нараснала до такава 
степен, че трябва да танцува 
под свирката на САЩ сре-
щу Русия. Страните от ЕС 
засилиха санкциите си сре-
щу Москва до такава сте-
пен, че в крайна сметка и 
ЕС, и Русия ще пострадат, 
но нуждите на САЩ ще бъ-
дат задоволени, подчертава 
вестникът.

Стратегическата автоно-
мия на Европа и контролът 

върху нейната икономика 
бяха значително осакате-
ни от конфликта Русия – 
Украйна и манипулацията 
на САЩ. Европа изпадна 
в объркване, след като за-
губи стратегическата си ав-
тономия, което води до по-
явата на известна ирацио-
налност. Неблагоразумните 
санкционни решения, взети 
от служители на ЕС, вре-
дят на самата Европа, за-
щото някои хора и фирми 
трябва да напуснат конти-
нента пред лицето на вло-
шаващи се кризи.

Когато избухна военни-
ят конфликт между Москва 
и Киев, много европейци 
вярваха, че те заедно с аме-
риканците са срещу русна-
ците, но реалността доказа, 
че грешат: Европа също е 
„парче месо от кълцаница-
та на Вашингтон“.

Поради фактори като 
рязкото покачване на це-
ните на газа и продължа-
ващия конфликт между Ру-
сия и Украйна много евро-
пейски компании бягат от 
Европа и преместват бизне-
са си в САЩ. Бягат най-ве-
че компании, произвежда-
щи стомана и торове, които 
силно разчитат на енергия.

Доклад на Wall Street 
Journal цитира някои ико-
номисти, които предупреж-
дават, че може да настъпи 
нова ера на деиндустриали-
зация в Европа. Европей-
ското сп. Modern Diplomacy 
също посочи, че европей-
ската общност сега ще бъ-
де изоставяна все повече 
и повече, тъй като компа-
ниите бягат от континен-
та все повече и бягат глав-
но към САЩ.

Страните от 
ЕС засилиха 
санкциите си 
срещу Русия 
толкова, че в 
крайна сметка 
и ЕС, и Русия 
ще пострадат, 
а нуждите на 
САЩ ще бъдат 
задоволени, 
заключава Global 
Times

КНР играе незаменима важна роля в 
създаването на общност със споделено бъдеще

К
Кувейтската 
принцеса  
Ал Ануд ал САбАх 

итай винаги е 
играл много ва-
жна роля в из-
граждането на 
общност със 
споделено бъде-

ще за човечеството, което 
показва, че той поема своя-
та отговорност като голя-
ма страна. Това каза в ин-
тервю за агенция Синхуа 
кувейтската изследовател-
ка на китайската култура 
Ал Ануд ал Ибрахим ал 

Дуайдж ал Сабах, която е 
част от кралската фамилия 
Ал Сабах в Кувейт. 

Тя посочва, че на фона 
на пандемията от COVID-19 
и забавянето на растежа на 
световната икономика Ки-
тай като втората по голе-
мина икономическа сила в 
света и ключова връзка в 
глобалния веригите за дос-
тавки, винаги е играл неза-
менима важна роля. Спо-
ред Ал Ануд само чрез 

„разчитане една на друга и 
чрез сътрудничество  стра-
ните могат съвместно да се 
справят с огромното въз-
действие на COVID-19 вър-
ху човешкото общество и 
икономическата криза“.

Принцесата изследовател 
Ал Ануд ал Сабах беше оча- 
рована от Китай още през 
2012 г., когато посети Пекин 
и Шанхай и беше докосната 
от успешната комбинация 
от традиция и модерност в 

двата града, отбелязва Син-
хуа. След завръщането си 
в Кувейт Ануд започва да 
учи китайски. През 2020 г. 
тя не само получи серти-
фикат за владеене на ки-
тайски език, но и докторска 
степен от испански универ-
ситет, ставайки академичен 
изследовател, специализи-
ран в отношенията между 
Кувейт и Китай.
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Предстои ли истинска  
„война“ между чая и 
кафето в Китай

ин Сяою е родена през 
1995 г., или както е из-
вестно в Китай, „поколе-
нието от средата на 90-те  
години до 2010 г.“ Това 
поколение е известно ка-

то поколение Z. Тя е любителка 
на традиционния за Китай чай с 
мляко и не цени особено кафето. 
„Марките HEYTEA и Nayuki са 
доста известни вериги в Китай за 
чай с мляко. От там съм купува-
ла няколко пъти кафе, но не ми-
сля, че е нещо кой знае какво“, 
казва Лин.

Кафето не е традиционна ки-
тайска напитка, но напоследък ка-
фе културата навлиза все повече в 
ежедневието на китайския потре-
бител, отбелязва Радио Китай за 
чужбина. В Шънджън има мно-
го възможности за пиене на кафе. 
Например пред офис сградата, в 
която работи Лин, има кафенета 
в различни ценови класове – из-
вестни международни и китайски 
вериги като M stand, Starbucks и 
Luckin coffee. Що се отнася до це-
ната и вкуса на кафето, Лин смя-
та, че HEYTEA и Luckin coffee са 
сравними. Но въпреки всичко тя 
предпочита плодовите чайове или 
чайовете с мляко. А ако й се допие 
кафе, по-скоро би избрала някое 
по-специализирано кафене. 

Всъщност приготвянето на кафе 
от марки, известни със своя чай, 
като HEYTEA, е различно от това 
в другите вериги. Кафе машината 

на HEYTEA е напълно автома-
тична. Разбираемо е, че пазарна-
та цена на този вид кафе маши-
на е около 100 000 юана, което не 
е никак близо до общата автома-
тична кафе машина, която всеки 
има вкъщи.

Продуктите от автоматичните 
кафе машини, разбира се, не са 
толкова добри, колкото полуав-
томатичните в специализирани-
те кафенета. Майсторството на 
бармана при приготвянето на на-
питката не може да бъде прене-
брегнато.

И Йондзиен, анализатор в Ping 
An Securities, споделя, че чаят и ка-
фето имат различни характерис-
тики по отношение потребление-
то. Консумацията на кафе е акти-
вен прием на кофеин, консумация- 
та на млечен чай е по-скоро фо-
кусирана върху захарта. Тази раз-
лика определя, че веригите имат 
трудности, ако желаят да разви-
ват и двете направления едновре-
менно. Трудно може да има за-
местване или взаимопроникване 
в пазара на двете напитки. Има, 
разбира се, обаче известен съвпа-
дащ пазар на продажби. Защо то-
гава големите вериги, специали-
зирани вече в производството на 
различни напитки в сектора на 
млечния чай, се опитват да раз-
виват кафето? Джун Къ, достав-
чик на водеща марка чай, смя-
та, че това до голяма степен е за-
щото марките искат да намерят 

Л

продукти с висока брутна печал-
ба, а брутният марж на печалба-
та на кафе продуктите е по-висо-
ка от тази на обикновените про-
дукти за чай. Продуктите с кафе с 
по-ниски единични цени имат ви-
сок брутен марж на печалба.

Данните от финансовия отчет 
показват, че брутният марж на пе-
чалбата на Luckin Coffee през по-
следните 12 месеца е бил 60,8%, до-
като брутният марж на печалбата 
на чая на Nayuki през последните 
12 месеца е едва 23,68%.

Припокриването на целевите 
групи за кафе и чай също се пре-
върна в естествено предимство 
за трансграничните компании. 
Доклад от проучване на Ping An 
Securities показва, че целевите гру-
пи на потребителите на кафе и чай 
се припокриват. Поколението на 

родените след 90-те години и кор-
поративните служители са основ-
ните потребители на двата вида 
готови напитки.

В този контекст марките на чай 
„тестват пазара“ една след друга. 
Според изследователски доклад 
от И Джундзиен сред различни-
те марки чай, които са пуснали 
кафе напитки, HEYTEA кафе на-
питките представляват 9,8% от 
общия пазар, а чаят на Nayuki е 
19,1%. В същото време делът на 
традиционните марки кафе като 
Luckin coffee, Starbucks и други, 
които имат продукти чай, също 
е около 15%.

Високопоставен специалист в 
кафе индустрията каза, че в мо-
мента местният пазар на кафе се 
разраства бързо и има много иг-
рачи на пазара. 

ад 70% от ки-
тайските младе-
жи намират жи-
вота в провинци-
ята за по-привле-
кателен. Такива 

данни цитира китайският 
младежки вестник след про-
учване сред млади хора, съ-
общи People‘s Daily онлайн. 
Според резултатите от про-
учването 70,9% от млади-
те китайци отбелязват по-
вишаване на привлекател-
ността на селския живот. 
70,4% от анкетираните съ-
ветват да се развива тради-
ционната селска култура, а 
69,5% от анкетираните из-
разяват надежда да обуча-
ват повече млади специа-
листи в селските райони.

Китайските младежи 
смятат, че привлекател-
ността на селото се крие 
главно в бавния ритъм на 
живот (64,0%), ниската ин-
тензивност на конкуренци-
ята (61,8%) и разходите за 
живот (60,0%). Освен това 
младите китайци посочват 
предимствата на селския 
живот като екологична и 
здравословна среда (51,7%), 

Над 70% от младите хора намират 
селския живот за привлекателен

Н

удобство при грижата за 
членовете на семейство-
то (47,5%) и краткото раз-
стояние от дома до рабо-
тата (34,6%).  

В проучването са участ-
вали 2007 респонденти, ка-
то 30,2% от тях са млади 
хора, родени след 1990 г., а 
28,6% са от поколението Z.

През последните десет 
години селските райони на 
Китай претърпяха драма-
тични промени: построе-
ни бяха пътища и мостове, 

услугите за експресна дос-
тавка и широколентовият 
интернет станаха достъп-
ни за жителите на селски-
те територии, а жизнената 
среда там се подобри значи-
телно. Благодарение на те-
зи фактори все повече мла-
ди хора се завръщат в род-
ните си села, за да създадат 
там собствен бизнес, да по-
стигнат благополучие и да 
допринесат за развитието 
на селото, коментира сай-
тът Huanqiuwang.

екин, Шанхай и Шънджън са трите града с 
най-много милиардери в света, показва кла-
сацията на „Хужън“ за най-богатите хора за 
2022 г., съобщи Радио Китай за чужбина. В 
Пекин са съсредоточени 144 милиардери, а 
в Шанхай 121. Южният китайски град Шън-

джън успя да измести Ню Йорк от третата позиция по 
най-много милиардери, добавяйки осем до общо 113.

Китай продължава да разширява разликата по брой 
на милиардери в сравнение със САЩ, като тази годи-
на те са се увеличили със 75 до 1133. 

От 2016 г. насам броят на милиардерите в Китай се 
е удвоил. Същата година голямата азиатска страна из-
мести САЩ от първото място в класацията.

68-годишният Джун Шаншан, основател на китайска-
та марка за бутилирана вода „Нунфу спринг“, запазва 
първото си място на най-богатия човек в КНР. 

три китайски града  
са с най-много 
милиардери в света 

П
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Заместник-директорът на Изпълнителната агенция за 
насърчаване на малкия и средния бизнес (ИАНМСБ) в 
България Борислав Димитрачков коментира специално 
за КМГ значението на сътрудничеството между Китай 
и България в областта на малкия и средния бизнес и 
изказа надежда скоро то да се реализира на „живо“ в 
рамките на формата Китай-ЦИЕ. Това стана в интервю  
непосредствено след подписването на Споразумение 
за организиране и участие в следващото изложение, 
което ще се проведе в град Нинбо, Китай, между 16 и 20 
май 2023 г., съобщи Радио Китай. 

агенцията има много добро сътрудничество  
с Китай в областта на малкия и средния бизнес

– Г-н Димитрачков, до-
сегашните отношения меж-
ду агенцията и китайска-
та страна са много добри, 
бихте ли ни запознали и 
с някои инициативи, кои-
то предвиждате в бъдеще?

– Наистина ние имаме 
много добро сътрудничест-
во с китайските ни парт-
ньори, досега сме органи-
зирали участието на сто-
тици български фирми в 
различни изложби и пана-
ири в Китай. Към момен-
та е трудно да се ангажи-
раме с много конкретни 
прояви, тъй като COVID 
пандемията е непредвиди-
ма и не се знае какво ще 

се случи и това ни въвежда 
в невъзможност да органи-
зираме събития в присъст-
вен вариант. Но ние вина-
ги каним нашите китайски 
партньори на онлайн съби-
тията ни, които организи-
раме. Например в момен-
та провеждаме конферен-
ция с участието на посла-
ниците от всички диплома-
тически мисии в България, 
по време на която ще ги 
запознаем с възможности-
те на българския среден и 
малък бизнес. Този форум 
е в присъствен вариант. За 
съжаление, обаче повечето 
от инициативите ни в кон-
текста на сътрудничеството 

не само с Китай, но и с дру-
ги страни в рамките на Ме-
ханизма за сътрудничество 
между Китай и ЦИЕ засе-
га могат да се осъществя-
ват основно чрез участия 
в „хибридни” варианти на 
територията на България.  

– Г-н Димитрачков, как 
оценявате организирането и 
провеждането на междуна-
родното изложение за стоки 
и услуги в гр. Нинбо, чието 
трето издание се предвиж-
да за следващата година?

– Изпълнителната аген- 
ция за насърчаване на мал-
ките и средните предприя-
тия винаги е подкрепяла и 
съдействала за българското 

национално участие на 
Международната изложба 
на стоки и услуги, а участи-
ето на ИАНМСБ е тради-
ционно за нас още от 2014 г.  
За съжаление, COVID-19 
пандемията ни принуди 
да го организираме в он-
лайн вариант, но се надя-
вам, че ще успеем да пре-
възмогнем нейното влия-
ние и през следващата го-
дина това важно събитие 
ще се състои най-малкото 
в „хибриден вариант”. Все 
пак аз се надявам, че ще 
бъде изцяло присъствено, 
което е несравнимо!

Подкрепяме следваща-
та изложба, която е пла-
нирана за периода между 
16 и 23 май 2023 г. в ки-
тайския град Нинбо, и съм 
убеден, че около 30 българ-
ски предприятия ще участ-
ват в EXPO-то, което се 
организира и е под патро-
нажа на Министерството 
на търговията на Китай, 
местното правителство на 
гр. Нинбо и правителство-
то на провинция Джъдзян. 
Българското участие ще 

бъде представено от фирми, 
свързани с козметика, млеч-
на промишленост, парфю-
мерия и парфюмни изделия, 
етерични масла, хранител-
но-вкусова промишленост, 
винарство, спиртни и без-
алкохолни напитки. Убеден 
съм, че представените от 
тях продукти ще запознаят  
китайските среди с нови 
възможности за сътрудни-
чество, и се надявам това 
предстоящо събитие да бъде 
ползотворно и резултатно и 
за двете страни, за участва-
щите български и китайски 
фирми, както и за развитие-
то на българо-китайските 
икономически отношения.

Искам да изразя и наша-
та благодарност към органи-
заторите, че въпреки панде-
мията от COVID-19 в света 
те продължават да спазват 
традицията, и съм убеден, 
че със съвместни усилия 
ще успеем да организира-
ме и изданието през 2023 г.  
Надявам се това събитие да 
се проведе на място, при-
съствено в прекрасния ки-
тайски град Нинбо.

Китайският културен център в софия представи 
„Китай през погледа на българите“

В
Китайския кул-
турен център в 
София в навече-
рието на нацио-
налния празник 
на КНР бе пред-

ставена близо 400-странич-
ната книга на доц. Соня 
Алексиева „Китай през по-
гледа на българите”. Тя раз-
казва за историята, култу-
рата и развитието на ази-
атския гигант чрез 25 ин-
тервюта с изявени в раз-
лични сфери българи, на-
мерили своята топла „ки-
тайска връзка”.

Премиерата на изда-
дената от ИК „Българ-
ски бестселър” книга съ-
бра многобройна публи-
ка. Дойде и вицепрезиден-
тът на България Илияна 
Йотова. В приветствието 
си тя поздрави авторката 
доц. Соня Алексиева и по-
солството на КНР, актив-
но подпомогнало усилията 
по подготовката на внуши-
телния и богато илюстри-
ран том, събрал по думи-
те й „много мъдрост, също 
като китайската култура и 
философия”.

„Китай през очите на 
българите” е важен принос 
във взаимното опознаване 
между двете ни страни и 
силен стимул за разгръща-
не на двустранния културен 
туризъм. В този ключ бе 
приветствието на зам.-ми-
нистъра на туризма Марие- 
ла Модева.

Посланикът на КНР в 
България Н. Пр. Дун Сяо- 
дзюн даде висока оценка 
на обемната и прецизна ра-
бота, извършена от автор-
ката. Той съобщи, че кни-
гата ще бъде преведена на 
китайски, за да може и об-
ширната читателска ауди-
тория в неговата страна да 
се запознае с нея. А в перс-
пектива ще бъде подгот-
вено и издание „България 
през очите на китайците”, 
за да може взаимното опоз-
наване и сближаване меж-
ду народите ни да бъде още 
по-пълноценно.

След това водещата ве- 

черта директорка на изда-
телството „Български бест-
селър” Юлияна Томова да-
де думата на авторката доц. 
Соня Алексиева. Тя разка-
за как идеята за книгата 
се е зародила на една сре-
ща в посолството на КНР 
с приятели на Китай, как 
след това подготовката и 
написването й са се затруд-
нили изключително много 
заради връхлетялата све-
та пандемия от COVID-19, 
как всичко е трябвало да 
се прави онлайн.

Доц. Алексиева изра-
зи дълбока благодарност 
към екипа на китайското 

посолство, с който е рабо-
тила, както и към 25-имата 
българи, разказали й свои-
те истории, свързали ги с 
Китай. Тя обясни, че с мно-
зина от тях дори не се е 
познавала лично, а панде-
мичната обстановка е нало-
жила интервютата и всич-
ки уточнения и допълне-
ния около тях да се пра-
вят дистанционно.

В презентацията си ав-
торката обрисува всеки от 
своите герои и изтъкна как 
през различните им инди-
видуалности, житейски оп-
ит и професии надничат и 
многобройните български 

ракурси към съвременния, 
динамичния облик на Ки-
тай, събиращи като пъзел 
пъстрия му портрет.

В своята заключителна 
глава в книгата доц. Але-
ксиева синтезира така от-
говора на въпроса как раз-
казаното на страниците й 
сближава и свързва Китай 
и България: „Хора с раз-
лични професии и образо-
вание, които не се позна-
ват помежду си, които не 
са пътували заедно в Ки-
тай, споделят едни и също 
мечти и очаквания за пози-
тивните промени в Бълга-
рия и нейното бъдеще. На 
страниците на „Китай през 
очите на българите” се обе-
диняват впечатленията им 
от една страна, която на-
сърчава и България за раз-
витие на по-силна иконо-
мика, по-защитена култу-
ра, по-конкурентно образо-
вание и по-развит устойчив 
туризъм”.

На свой ред Н. Пр. Дун 
Сяодзюн посочва в пред-
говора към книгата: „Бли-
зостта във взаимоотноше-
нията между две държави 
се корени в близостта меж-
ду техните народи. Вярвам, 
че китайско-българските 
двустранни отношения са 
белязани от дълбоко при-
ятелство и именно благо-
дарение на това приятел-
ство между хората от на-
шите две страни ние ще 
се сближаваме все повече”.

Момент от представянето на книгата на Соня Алексиева „Китай през погледа на българите”.  
Сред присъстващите бяха вицепрезидентът на България Илияна Йотова, Н. Пр. Дун Сяодзюн и други.

приятели
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Фасадата  
на зала Дачън 

храмът, гробището и семейното имение 
на Конфуций – велик философ, политик 
и възпитател от 4 – 5-и век пр. н. е., се 
намират в провинция Шандун, град Цюфу. 
храмът в негова чест е построен през 
478 г. пр. н. е., но по-късно е разрушен 
и реконструиран през вековете. Днес 
имението се състои от повече  
от 100 сгради. Некрополът съдържа 
гробницата на Конфуций и останките от 
повече от 100 000 от неговите потомци. 

Забележителности

Комплексът от паметници Цюфу

алката къща 
на семейство 
Кун се превръ-
ща в гигантска 
аристократич-
на резиден-

ция, от която са запазени 
152 сгради. Комплексът от 
паметници Цюфу запазва 
своя изключителен артис-
тичен и исторически харак-
тер за повече от 2000 години 

благодарение на преданост-
та на редица китайски им-
ператори.

Конфуций е почитан като 
учител на десет хиляди 

поколения китайски 
императори. 

Той е известен фило-
соф, политик и възпита-
тел в Древен Китай, чия- 
то система на вярвания, 

Залата на голямото съвършенство (зала Дачън),  
основното светилище на храма на Конфуций

Статуя на Конфуций

М
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включваща философия, по-
литика и етика (впослед-
ствие известна като конфу-
цианство), упражнява дъл-
боко влияние върху цялата 
китайската култура. 

Храмът е построен,  
за да почете Конфуций, 

през 478 г. пр. н. е. 
След като е разруша-

ван и реконструиран през 
вековете, сега комплексът 
от паметници покрива 14 
хектара със сгради, дати-
ращи от династията Дзин 
до Цин, включително за-
ла Дачън, Павилиона Ку-
ейън и олтара Син и над 
1250 стари дървета. Хра-
мът има повече от 1000 
стели, направени по раз-
лично време, както и скъ-
поценни предмети като ка-
менни релефи хан, издъл-
бани картини, изобразява-
щи живота на Конфуций, и 
резби на каменни дракони 
от времето на династиите 
Мин и Цин. Храмът е ста-
нал прототип и модел за 
всички храмове на Конфу-
ций, широко разпростране-
ни в страните от Източна 

направени в различни пе-
риоди, а също и дрехи и 
шапки, датиращи от динас-
тиите Мин и Цин. Освен 
това в имението са събра-
ни повече от 60 000 колек-
ции и архиви на династиите 
Мин и Цин, които не само 
осигуряват надежден запис 
на всички видове дейности 
в имението повече от 400 
години, но са много ценни 
за изучаване на историята 
на периодите Мин и Цин.

Сградите са проекти-
рани и построени според 
идеите на конфуцианство-
то, с внимание по отноше-
ние на йерархията на раз-
положение на различните 
компоненти. В периода на 
династия Мин много из-
тъкнати художници и за-
наятчии прилагат умения-
та си в украсата на храма. 
В периода Цин на импера-
торските занаятчии е въз-
ложено да построят залата 
Дачън, официалната порта 
и залата Цин, смятана за 
върха на изкуството и ар-
хитектурата на Цин.

Конфуцианството оказ-
ва дълбоко влияние не са-
мо в Китай, но и върху фе-
одалните общества на Ко-
рея, Япония, Виетнам и 
Просвещението на Евро-
па през 18-и век. Храмът 
на Конфуций, гробището 

на Конфуций и имението 
на семейство Кун не само 
са изключителни предста-
вители на източните архи-
тектурни умения, но имат 
и дълбоко историческо съ-
държание. Затова са важна 
част от културното наслед-
ство на човечеството.
Комплексът от паметници 

Цюфу представлява 
изключителен 

архитектурен паметник, 
който демонстрира 

развитието на  
китайската материална 

култура през значителен 
период.

Поддръжката и защита-
та на Комплекса от памет-
ници Цюфу, поради голя-
мото му значение, отразя-
ват традиционните мето-
ди на китайската консерва-
ционна технология. Имотът 
прави впечатление с ориги-
налността си по отноше-
ние на дизайна на сград-
ния комплекс, използвани-
те строителни материали, 
последователността и при-
емствеността в строителна-
та технология. Той е при-
мер за запазването на ис-
торическото състояние и 
предоставянето на духовни 
ценности, които са впечат-
ляващ израз на традицион-
ната китайска култура.

и Югоизточна Азия, осо-
бено по отношение на оф-
ормлението и стила.

Разположен на 1100 м 
на север от град Цюфу, 

некрополът на Конфуций 
обхваща площ  

от 183 хектара. 
На изток от храма се-

мейното имение на Кун се 
разраства от малка семейна 
къща край храма до аристо-
кратично имение, в което 
живеели и работели преки-
те потомци на Конфуций. 

След пожар имението бър-
зо е възстановено и е до-
бавена оградата по обра-
зец на императорски дво-
рец през 14-и век. По-късно 
то се разширява, но отново 
е опожарено. Последното 
преустройство е в края на  
19-и век и сега имението 
обхваща 7 хектара с око-
ло 170 сгради. Там се съх-
раняват над 100 000 колек-
ции, сред които и десетте 
церемониални прибора на 
династиите Шан и Джоу, 
портретите на Конфуций, 

Един от храмовете  
в имението на семейство Кун

Павилионът Куейън е известен  
с добре запазените книги и 

уникална архитектура

Гробът на Конфуций

Статуи на последователи

Залите Цяншан 
в имението на 
семейство Кун
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то и думите на 
небезизвестния 
американски ли-
берал Франсис 
Фукуяма, който 
също се вижда 

принуден да признае успе-
ха на Китай, колкото и да 
не му се иска:

„Китай е наследник на 
дълга и горда традиция 
на висококачествено бю-
рократично управление, 
което се простира назад в 
продължение на две хиля-
долетия. Неговите лидери 
управляваха много слож-
ния преход от централизи-
рана планова икономика 
от съветски тип към ди-
намична и открита така-
ва, правейки това със забе-
лежителна компетентност 
– по-компетентно, честно 
казано, отколкото амери-
канските лидери са пока-
зали в менажирането на 
тяхната макроикономиче-
ска политика в последни-
те години. Много хора на-
последък се възхищават от 
китайската система не са-
мо заради икономическите 
й резултати, но и защото 
тя може да взема големи, 
сложни решения бързо, в 
сравнение с агонизиращата 
политическа парализа, уда-
рила САЩ и Европа през 
последните години“.

Фукуяма е прав. Както 
през периода на финансо-
вата криза, така и по вре-
ме на COVID пандемията 
Китай доказа, че има мно-
го жизнеспособна и ефек-
тивна политическа и ико-
номическа система. Какво-
то и да говорим, факт е, че 
в някои отделни европей-
ски страни починаха пове-
че хора по време на панде-
мията, отколкото в мили-
арден Китай.

Изумително е също, ко-
гато си помислим, че през 
1980 г. БВП на глава от на-
селението на Китай е едва 
200 долара, а към края на 
2022 г. се очаква да стигне 
почти 12 000 долара, и то по 
западни данни. Още по-изу-
мителното е, че половината 
от този растеж е постигнат 
през последните десет годи-
ни: така през 2012 година 
БВП на глава от население-
то е 6591,65 долара, а днес 
е на път да стане почти  
12 000. Това е двойно уве-
личение за период от десет 

за 10 години Китай смая и изуми света, постигайки 
повече, отколкото западът за 100 години

– невиждано в човешката 
история постижение и уве-
личение. Нещо повече, към 
2022 година Китай е допри-
несъл с близо една трета 
от нарастването на цялото 
световно богатство.

Нека да го кажем по-яс-
но – от цялото нарастване 
на богатството в света за 
последните 10 години ед-
на трета се дължи на Ки-
тайската народна република 
и системата на социализма 
с китайски характеристики.

През последните 10 го-
дини може да се каже, че 
„китайската мечта“ напъл-
но измести американска-
та, както пише българският 
експерт проф. Васил Прода-
нов. Неслучайно през 2017 
година 8 милиона студен-
ти са завършили китайски-
те университети, което е с 
10 пъти повече, отколкото 
две десетилетия по-рано. И 
нещо по-важно, китайски-
те деца без всякакво съм-
нение и във всяка сериоз-
на международна класация, 

олимпиада и конкуренция 
се представят по-добре от 
децата от развити и богати 
западни страни като САЩ 
и не само. Що се отнася 
до науката, която върви ре-
дом до образователната сис-
тема, към 2022 година Ки-
тай води в повечето науч-
ни сфери дори пред САЩ. 
Например в сферата на из-
куствения интелект, която 
е стратегическа за бъдеще-
то, китайските научни ста-
тии са цитирани с хиляди 
повече, отколкото разработ-
ките на американски учени. 
Факт е, че Китай има тол-
кова роботи, колкото Ев-
ропа и САЩ, взети заед-
но. Днес китайските науч-
ни статии в повечето стра-
тегически направления са 
по-цитирани, т. е. по-успеш-
ни академично, отколкото 
американските. Така напри-
мер Националният инсти-
тут за научна и технологич-
на политика на Япония та-
зи година откри, че Китай 
е произвел по-голям брой 

Е

За последните десет години Китайската 
народна република се е развила толкова и 
е постигнала такива резултати, каквито 
колективният Запад, който имаше пълен 
контрол над почти цялото земно кълбо в 
продължение на няколко века, не успя за 100 
години. И това не е преувеличение. Прост 
поглед върху фактите и статистиките го 
доказва.

години, каквото няма ни-
то една държава от т. нар. 
златен милиард.

Но по-важното е, че 
нарасналите икономиче-
ски показатели на Китай, 
са се отразили пряко и на 
населението му, което не 
може да се каже за стра-
ни като САЩ или тези от 
ЕС напоследък. Днес в го-
лемите китайски градове 

няма просяци и това не е 
случайно. През последни-
те години, при сериозните 
усилия на Си Дзинпин и 
цялата партия и общество, 
останалите 98 милиона бе-
дни китайци бяха социал-
но повдигнати и изкарани 
от задънената улица на бед-
ността. Близо 128 000 села 
са махнати от списъка с 
бедни населени места към 
края на 2020 година. Както 
казват в белия документ на 
Информационния офис на 
китайския Държавен съвет 
по този повод: „Бедността 
нито е предетерминирана, 
нито е непобедима“.

През 2014 година Китай 
изпревари САЩ по БВП 
ППП (който е много по-по-
казателно от номиналния 
БВП), а през 2021 година 
стана първи в света по бо-
гатството, с което разпо-
лага. Китайското богат-
ство е било около 7 три-
лиона долара през 2000 го-
дина, докато към 2020 го-
дина е 120 трилиона долара 

качествени научни разра-
ботки, отколкото САЩ и 
Германия, които са след не-
го в класацията.

Китайските научни 
разработки представляват 
27,2% от най-цитирания 1% 
научни разработки и ста-
тии на света в момента. А 
както е известно, колкото 
повече е цитиран един на-
учен труд от други учени, 
толкова по-голямо значе-
ние и важност има.

Китай е публикувал 
средно на година по 407 181  
научни разработки и из-
следвания, докато САЩ 
са публикували 293 431 та-
кива. Китай без съмнение 
води по брой и качество на 
научните разработки в сфе-
рите на материалознанието, 
химията, инженерните на-
уки и математиката. САЩ 
все още доминират само в 
някои сфери като клинич-
ната медицина и физиката, 
но дори и в тях започват ле-
ка-полека да изостават от 
китайската наука. И докато 
Китай споделя науката си 
с целия свят, президентът 
Байдън подписа Закона за 
чиповете и науката (Chips 
and Science Act), който це-
ли да подкопае китайски-
те усилия и да запази аме-
риканската научна доми-
нация. На което китайци-
те отвърнаха, че са твърдо 
против този закон, който 
е „вкоренен в манталите-
та на играта с нулева сума 
или Студената война“. 

Ако се върнем и на 
COVID пандемията, коя-
то разтърси цялата планета, 
виждаме как Китай и оста-
налите големи държави се 
справиха. САЩ, най-бога-
та и могъща страна на пла-
нетата, имат над 80 мили-
она заразени, а починали-
те са почти три милиона 
(2,8). Това е при население 
от 332 милиона америка-
нци. За сравнение, Китай 

Д-р Румен ПЕТКов
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има 1,4 милиарда души на-
селение, а общият брой за-
разени е 107 хиляди, докато 
починалите са малко над 
4300 души. И какво изли-
за? Че здравната система 
на комунистически Китай 
се оказва много по-устой-
чива и успешна от неоли-
бералната система на САЩ 
и Европа, които превърна-
ха здравето в бизнес.

За последните 10 години 
Китай има и други реша-
ващи успехи, които смай-
ват западните и световни-
те анализатори. Така напри-
мер от 2012 до 2021 годи-
на китайската търговия на 
стоки и услуги е нараснала 
от 4,4 трилиона долара на 
6,9 трилиона долара. През 
споменатата 2012 г. Китай е 
втори в света по търговия, а 
днес е без всякакво съмне-
ние първи (именно реали-
зирането на този успех про-
вокира и гнева, и митниче-
ската война на САЩ сре-
щу Китай от 2016 до днес).

Впрочем Китай е и един 
от лидерите в света днес по 
привличане на инвестиции 
въпреки усилията на някои 
западни правителства да 
попречат на този естествен 
процес. Така например са-
мо за миналата година КНР 
е привлякла 1,15 трилиона 
юана (170 милиарда дола-
ра) чуждестранен капитал, 
което представлява увели-
чение от 62,9% от 2012 годи-
на насам. Всъщност за че-
тири поредни години Китай 
е втори в света по привли-
чане на чуждестранни ин-
вестиции.

В това отношение след-
ва да се отбележи, че осо-
бено успешни са опитните 
свободни търговски зони на 
Китай, които през 2013 го-
дина стартират с около 190 
рестриктивни мерки и въз-
брани, а днес те са ограни-
чени до едва 27 конкретни 
рестриктивни точки, което 
сериозно стимулира инвес-
тициите. Китайската народ-
на република е установила 
21 пробни зони за свобод-
на търговия, в резултат на 
което 278 институционни 
иновации са репликирани 
и насърчени из цялата ми-
лиардна нация.

Освен това, докато Аме-
рика и някои западни стра-
ни, които твърде много се 
влияят от американската 
външна политика, все по-
вече ограничават свобод-
ната търговия и констру-
ктивните бизнес отноше-
ния между държавите, Ки-
тай успя да увеличи само 
за 10 години споразумения-
та си за свободна търговия 
от 10 на 19. Делът на парт-
ньорите, които имат спора-
зумения за свободна търго-
вия, е нараснал в китайска-
та търговия от 17 процен-
та на 35 само през послед-
ната година.

Само си представете – 
през 2019 година Китай е 
изнесъл 12% от стоките и 
услугите в целия свят, а 
през 2020 година вече гово-
рим за 13%, или иначе ка-
зано – 2,3 трилиона долара. 

През 2021 г. този бурен рас-
теж продължава и Китай 
е изнесъл 14,7 % от стоки-
те в света на стойност поч-
ти 2,6 трилиона долара. За 
сравнение, другата иконо-
мическа свръхсила, САЩ, 
през 2021 г. е представля-
вала 8,1% от износа на сто-
ки, равен на 1,4 трилиона 
долара.

През 2020 г. китайските 
преки инвестиции в чуж-
бина са били 153,71 мили-
арда долара, което е увели-
чение от цели 12,3% само 
спрямо предходната годи-
на, да не говорим за 10 го-
дини по-рано.

Китай през последните 
десет години не само че 
разви най-голямата иници-
атива в човешката история 
– „Един пояс, един път“, 
която обхваща почти всич-
ки страни в Азия, а също 
и държави в Европа, Аф-
рика и т. н. През това вре-
ме Китай успешно насърчи 
постигането на споразуме-
ние по Пекинската пътна 
карта за свободна търговия 
на Азиатско-тихоокеанско-
то икономическо сътрудни-
чество и 21 негови страни 
членки през 2014 година. 
По този начин са начер-
тани основите и базата за 
свободна търговия в Азиат-
ско-тихоокеанския регион.

Друго важно икономи-
ческо постижение на Ки-
тай за последните десет го-
дини е, че страната успеш-
но се бори с инфлацията, 
за разлика от европейските 
страни, които към днешна 
дата имат двуцифрена ин-
флация. Към днешна да-
та инфлацията например в 
САЩ е 8,26% по официал-
ни данни, а реално е по-го-
ляма. Нека сравним това с 
инфлацията в Китай, коя-
то неотдавна е била едва 
1,5%. Това е особено пока-
зателно коя икономика е 
по-здрава и конкурентна.

Това са само част от по-
стиженията на Китай в пе-
риода 2012 – 2022 година, 
които смаяха света. Без 
съмнение КНР ще продъл-
жи да жъне нови успехи, за-
щото очевидно китайците 
са открили една работеща 
формула и правилната за 
себе си система, въпреки 
всякакви нападки и обви-
нения на други държави, 
които изостават зад Китай. 
Историята на съвременен 
Китай може да се каже, че 
е историята на най-голяма-
та социално-икономическа 
трансформация в човешка-
та история, която изваж-
да от бедността и изоста-
налостта не само стотици 
милиони китайски гражда-
ни, но чрез инициативи ка-
то „Един пояс, един път“,  
помогна на милиони хо-
ра в страни като Пакис-
тан, Иран, Виетнам, Тай-
ланд, Бирма, Узбекистан, 
Киргизстан, Таджикистан, 
Ирак, Египет, Либия, Со-
малия, Етиопия, Индоне-
зия, Филипините, Турция, 
а също и в Европа – Ру-
сия, Гърция, Сърбия, Ун-
гария и други.

К
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итайската дълбо-
ководна пилоти-
рана подводни-
ца „Фъндоуджъ“ 
наскоро участва 
в общи подвод-

ни дейности на дълбочина 
1500 метра с друга пилоти-
рана подводница „Шънхай 
Йоншъ“ в Южнокитайско 
море. Това отбелязва пър-
вия път, когато две пило-
тирани подводници заедно 
извършват съвместни опе-
ративни дейности в Ки-
тай, съобщи Радио Китай 
за чужбина. По време на 
съвместната операция два-
та апарата изпълниха мно-
жество задачи, включител-
но подводно позиционира-
не в реално време, гласо-
ва комуникация, търсене 
и възстановяване на цели 
и задачи по експресна мо-
билност.

Съвместната операция 

а 29 септем-
ври Световна-
та организация 
за интелектуал-
на собственост 
(СОИС) със се-

далище в Женева, публику-
ва доклад за глобалния ино-
вационен индекс за 2022 г.,  
според който Китай се кла-
сира на 11-о място. Швей-
цария, САЩ, Швеция, Ве-
ликобритания и Нидерлан-
дия заемат първите пет 
места, а сред развиващи-
те се икономики се запаз-
ва силна тенденция.

Въпреки негативното 
въздействие на епидемия- 
та от COVID-19 научноиз-
следователската дейност 
и инвестициите в инова-
ции в световен мащаб са 
се увеличили значително 
през 2021 година. Също та-
ка инвестициите на водещи 
световни компании в сек-
тора са нараснали с близо 
10 процента, а трансакци-
ите с рисков капитал – с 
46 процента.

Китай полага големи 
усилия за подобряване на 
системата му за защита на 

интелектуалната собстве-
ност. Генералният дирек-
тор на СОИС Дън Хун-
сън каза в интервю за Ки-
тайската медийна група, 
че страната е била на 34-то  
място преди 10 години, а 
сега е на път да влезе в 
топ 10. 

„Китайското правител-
ство отдава голямо значе-
ние на защитата на инте-
лектуалната собственост и 
е изградило благоприятен 
иновационен климат, който 
е важен фактор за успеха 
на страната“, каза още той.

лиянието на раз-
положения на 
планински връх 
в северната част 
на Пекин телес-
коп за изследва-

не на небесните тела в га-
лактиката и извън нея сред 
световните учени расте не-
прекъснато през десетте го-
дини след откриването му. 

Телескопът LAMOST е 
гениално проектиран ин-
струмент, който създаде 
най-голямата в света ба-
за данни от звездни спек-
три и служи като „звезден 
речник“ за астрономите 
по света. Делът на бази-
раните на LAMOST съв-
местни научни статии на 
китайски учени и техни 

показа, че двете пилоти-
рани подводници, поддър-
жани от два кораба майки 
за изследователска дейност, 
могат да извършват коор-
динирани гмуркания в ед-
на и съща зона на работа. 

В момента Китай раз-
полага с общо пет пи-
лотирани подводници 
от същия тип. Първата 

самостоятелно разрабо-
тена дълбоководна пи-
лотирана подводница е 
„Дзялун“ с работна дъл-
бочина от около 7000 м.  
През ноември 2020 година 
„Фъндоуджъ“ постави на-
ционален рекорд, като се 
гмурна на дълбочина над 
10 000 метра в Марианска-
та падина.

Успешни съвместни дейности  
на две от пилотираните 
дълбоководни подводници 

Китай е на 11-о място в глобалната 
класация за иновации

Китайски телескоп помага на 
астрономите от целия свят 

чуждестранни колеги се 
е увеличил от 38,9% през 
2017 г. до 48,3% през 2021 
г., според заместник-дирек-
тора на Центъра за екс-
плоатация и развитие на 

телескопа. До момента бла-
годарение на него са пуб-
ликувани спектри на над 10 
милиона звезди, приблизи-
телно 220 000 галактики и 
около 71 000 квазара. 
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Здраве

естият мла-
дежки кон-
курс за ино-
вации в рам-
ките на меха-
низма за съ-

трудничество „Ланканг-Ме-
конг“ се проведе в ки-
тайския университет Фу-
дан. Идеята на конкурса е 
в него да участват предста-
вители на страните от ба-
сейна на река Меконг, която 
е третата по дължина река в 
Азия с площ на басейна от 
около 795 000 кв. км. В Ки-
тай тя е известна като Лан-
канг, изворът й се намира в 
провинция Цинхай. Реката 
преминава през Мианмар, 
Лаос, Тайланд и Камбоджа, 
а делтата й е във Виетнам, 
от където се влива в Юж-
нокитайско море.

Тазгодишното издание 
на конкурса се фокусира 
върху здравето и медицин-
ските грижи. В състезани-
ята участваха 51 отбора от 
шест държави в региона. 
До финала достигнаха ос-
ем от тях от Китай, Кам-
боджа и Лаос.

Една от наградите в кон-
курса получиха трима 19-го-
дишни младежи от Дипло-
матическата академия на 
Виетнам за най-добър про-
ект за производството на 
екологични маски за лице 
от кокосови орехи.

„Медицинските маски 
ефективно предпазват от ви-
руси и защитават здравето, 
но разлагането на полимер-
ните влакна и тъкани, кои-
то се използват за направата 

итайски учени 
са разработили  
нов модел за 
прогнозиране на  
риска от деме-
нция, който мо-

же да предвиди появата на 
болестта.

Въз основа на UK Bio- 
bank (UKB), широкомащаб-
на биомедицинска база дан-
ни, изследователският екип 
от болница „Хуашан“ към 
шанхайския университет 
Фудан, е проследил 425 159 
души без деменция на въз-
раст 40 – 69 години. По вре-
ме на средното проследя-
ване от 11,9 години, 5287 и 
2416 участници са развили 
съответно инцидентна де-
менция и болестта на Ал-
цхаймер.

Учените са приложи-
ли стратегия, базирана на 
данни, покриващи широк 
набор от генетични фак-
тори и фактори на окол-
ната среда, според резул-
татите от изследването, 
публикувани в списание 
EClinicalMedicine. След 

а 24 септември Международната организа-
ция по стандартизация публикува изготве-
ния от Китай първи в света международен 
стандарт за стволови клетки (ISO 24603), про-
правяйки път за стандартизирането на об-
ласти, свързани с медицината, и подобрява-

нето на човешкото здраве.
Изготвеният от китайски учени стандарт в сътруд-

ничество с колеги от Япония, Германия, Великобрита-
ния, САЩ и други държави включва различните изиск-
вания и разпоредби за култивирането и използването 
на плурипотентни стволови клетки от хора и мишки.

Според учените този вид стволови клетки обикно-
вено могат да бъдат открити в най-ранните етапи на 
клетъчно деление след оплождането. В бъдеще те ще 
продължат да използват регенеративния им потенциал 
в лечението на увреждания на гръбначния мозък, лев-
кемия, диабет тип 1, сърдечни заболявания, инсулт, из-
гаряния, алцхаймер и паркинсон.

Шести младежки конкурс за иновации 

Разработен е нов модел  
за прогнозиране на риска  
от деменция

Международен 
стандарт за стволови 
клетки 

им, отнема около 10 годи-
ни“, обяснява пред Чайна 
дейли член на отбора, кой-
то е студент по междуна-
родна икономика, добавяй-
ки, че някои държави дори 
ги класифицират като опа-
сен медицински отпадък, 
тъй като замърсяват възду-
ха, почвата и водите.

В своето проучване виет-
намският отбор цитира ста-
тистики на Американското 
общество на химиците, спо-
ред които само за един ме-
сец в света се използват по 
около 129 милиарда едно-
кратни маски. Предложена-
та от тях кокосова маска ще 
се състои от два слоя - от 
кокосова хартия и от акти-
вен въглен, направен от ко-
косови черупки, който има 

дезинфектиращи свойства. 
„Цялата маска е органич-
на и биоразградима и мо-
же да се използва три дни“, 
обясняват членовете на от-
бора. „Подобна маска не из-
исква големи инвестиции, 
а необходимите материали 
са лесни за намиране. Ос-
вен това постепенното въ-
веждане на органични про-
дукти ще повиши информи-
раността на хората за опаз-
ването на околната среда.“

Отборът на университе-
та Фудан бе удостоен с на-
градата за най-креативен 
екип за идеята му за онлайн 
платформа за обществено-
то здравеопазване в района 
Ланканг-Меконг. На създа-
дения от тях уебсайт мла-
дите хора от цял свят могат 

да се включат в дискусиите 
на различните форуми или 
да предложат свои теми за 
обсъждане. Този онлайн фо-
рум, който ще се ръково-
ди от партньорството меж-
ду международни организа-
ции и академични институ-
ции, ще предлага високока-
чествени учебни материа-
ли, различни обучителни 
курсове и онлайн лекции. 
„От началото на стартира-
не на механизма за сътруд-
ничество „Ланканг-Меконг“ 
през 2014 г., чиито иници-
атор е Китай, младежки-
ят обмен в региона се раз-
ширява. Един такъв фо-
рум би подобрил допълни-
телно сътрудничеството в 
сферата на общественото 
здраве“, уверен е Уан Мин, 

20-годишен член на отбора.
Член на тайландския от-

бор сподели, че участието 
й в състезанието е било от 
полза за усъвършенстване 
на преводаческите й уме-
ния и по-доброто разбиране 
на маркетинговите прин-
ципи. 21-годишната Пави-
не Тонгдзинсанг и съотбор-
ниците й представиха раз-
работена от тях система за 
телездраве, която ще е дос-
тъпна през интернет и мо-
билните телефони. Целта й 
е да намали потока от хора 
в болниците и да повиши 
ефективността на здравео-
пазването в региона. Раз-
работена в сътрудничест-
во с медицински специа-
листи и болници, систе-
мата за дистанционно ме-
дицинско обслужване ще 
включва здравна информа-
ция, консултации и меди-
цинска диагностика.

Според ректора на тай-
ландския университет „При-
нцът на Сонгкала“ регионът 
Ланканг-Меконг може да се 
похвали с един от най-го-
лемия потенциал за разви-
тие в Азия. Затова той е 
уверен, че идеите и дейст-
вията на младежите трябва 
да бъдат насърчавани, за да 
се изгради един по-добър и 
чист свят.

Първото издание на Мла-
дежкия конкурс за инова-
ции е проведен през 2016 г.  
От тогава са представени 
над 300 иновативни проек-
та на студенти от цял свят, 
като 80% от тях са от ре-
гиона, сочат статистиките.

Ш

К

Н
това е използван алгори-
тъм за машинно обучение 
и е конструиран новият 
модел, наречен UKBDRP.

Първите десет факто-
ра включват възраст, ген, 
време на среща на двой-
ките, процент на мазни-
ни в краката, брой при-
ети лекарства, време за 
реакция, пиков експира-
торен поток, възраст на 

майката при смърт, про-
дължително заболяване и 
среден обем на кръвонос-
ните съдове.

Предимството на моде-
ла UKBDRP е, че резулта-
тите могат бързо да бъдат 
получени след проучване-
то на въпросника, съчета-
но с обикновен  медицин-
ски преглед и рутинен кръ-
вен тест.
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юбилей

За създаването на Институт „Конфуций“ 
към Великотърновския университет 

а 10 октомври, от 10.00 ча-
са, преди 10 години тър-
жествено беше открит вто-
рият в България Институт 
„Конфуций“. 
Естествено възниква и въ-

просът – това ли е началото? 
Сега е времето да разкажа от глед-

ната точка на човек, пряко ангажиран 
със създаването на Института, за пъ-
тя, изминат до т. нар. начало! 

През есента на 2007 г. на работно 
посещение в ректората на  Великотър-
новския университет дойдоха двама 
уважавани колеги от Софийския уни-
верситет със звучното име Александър 
– професорите Алексиев и Федотов, 
които предложиха да създадем клас-
на стая към техния Институт „Конфу-
ций“ – един от първите на Балканския 
полуостров и в Източна Европа. При-
ех принципно предложението, защо-
то си давах сметка какво представля-
ва Китай и накъде се развиват светов-
ната политика и икономика. През де-
кември 2009 г., по време на чествания-
та на 100-годишнината от създаването 
на Университета в Уфа (Ufa), Башкор-
тостан, Русия, се срещнах с ректора на 
университет от провинция Ляонин в 
Китай, който ми предложи да създа-
дем съвместно Институт „Конфуций“ 
в Търново. Първата ми реакция бе да 
си помисля, че е по-добре  институт 
вместо класна стая, и веднага след за-
връщането си в България предприех 
действия в тази посока, без да съзна-
вам бъдещите трудности. 

Не мина и година и на посещение 
във Великотърновската Алма матер 
пристигна 75-о поколение наследник на 
китайския мислител и философ Конфу-
ций – г-н Кун Сянлин (Kong Xianglin), 
заедно с представители на Китайско-
то посолство у нас. По време на визи-
тата му, в която участваха и диплома-
тите от Посолството, стана дума и за 
идеята във Велико Търново да се от-
крие вторият Институт „Конфуций“ 
в България. Г-н Дзън Сиенхун (Zeng 
Xianhong), началник на отдел „Образо-
вание” в Китайското посолство, с ко-
гото колегиумът по китайски език ра-
ботеше много добре, сподели, че Вели-
ко Търново е градът, който най-добре 
познава, а университетът е един от те-
зи, които най-много харесва. „Вярвам, 
че с общи усилия бихме могли да пре-
върнем Велико Търново в център за 
изучаване и разпространение на ки-
тайския език и култура. Това е важна 
кауза, защото всяка държава има нуж-
да от обмен на култура и езици, а те 
стоят в основата на всичко. Надявам 
се много български приятели да научат 
нашия език и да посетят Китай. Чрез 
взаимно изучаване на  чуждата култу-
ра нашите два народа биха могли по-
добре да опознаят себе си”, коментира  

качеството му на председател на Бълга-
ро-китайската търговско-промишлена 
камара, а във втория семинар участва-
ха преподавателите по китайски език 
– ст. ас. Искра Мандова и ст. ас. По-
лина Венкова от Великотърновския 
университет.

В средата на ноември 2010 г. прис-
тигнахме безпроблемно в „Северната 
столица”, което е буквалният превод 
на Бейдзин (Beijing), както го нари-
чат китайците. Основните дейности от 
ВИП семинара се провеждаха в Пекин-
ския университет за езици и култура 
(Beijing Language and Culture University 
– BLCU), който е водещ в преподава-
нето на китайския като чужд език, на 
калиграфия, традиционна живопис и 
култура на Китай. 

Този семинар ще го запомня, за-
щото там бе сложено началото на две 
връзки, които изиграха интересна ро-
ля в живота ми, едната от тях бе проф. 
Чън Лися, директорът на Центъра за 
развитие на Института „Конфуций“ –  
впечатляваща институция, която е съ-
действала на над 10 института по цял 
свят (към днешна дата те са над 20). За 
да се разкрие някъде Институт „Конфу-
ций“, е необходимо съответният уни-
верситет да има договор за двустран-
но сътрудничество с някой китайски, 
а когато той има създадени три и по-
вече институти, в него се създава цен-
тър, който координира дейността им. 
Осени ме предчувствието, че „от тази 
трънка може да изскочи заек“! „Я, мо-
мичета, организирайте ми среща с тази 
дама“, казах им аз. То да не ги накара 
човек да свършат нещо – след два дни 
ни поканиха на среща с проф. Джао 
Мин – заместник-ректор на Пекин-
ския университет за езици и култура 
и с въпросната проф. Чън Лися. Там, 
след тостове за дружбата между Китай 
и България и между нашите два уни-
верситета, заздравихме приятелството 
си, направихме добра инвестиция в бъ-
дещето. Оказа се, че това първо мое 
служебно посещение в Китай не само 
ме научи на много неща, но и изигра 

Н

задълбочи и започнахме усилена рабо-
та по създаването на Институт „Кон-
фуций“ във Великотърновския универ-
ситет. Вариантът за класна стая „Кон-
фуций“ отпадна, а имахме и „благо-
словията“ на 75-ия наследник на ки-
тайския мислител и философ Конфу-
ций – г-н Кун Сянлин. Най-важното 
беше, че идеята във Велико Търново 
да се открие вторият в България Ин-
ститут „Конфуций“ беше подкрепена 
от Посолството на КНР в лицето на 
г-н Дзън Сиенхун (曾宪洪), началник 
на отдел „Образование”, а навярно и 
не само от него. Оставаше да се на-
мери китайски университет, с който 
да подпишем двустранен договор и да 
стане наш партньор при създаването 
на Института. 

От Посолството на Китай ни пред-
ложиха Китайския университет по ге-
онауки в град Ухан (中国地质大学，武
汉). Започна сериозна преписка меж-
ду нашите два университета. С нетър-
пение очаквахме кога от китайския 
университет ще уредят среща в цен-
тралата на Ханбан в Пекин, на която 

да бъдат обсъдени евентуалното съз-
даване на Институт „Конфуций” (ИК) 
при нас и неговото бъдеще. Всичко за-
висеше от графика на мадам Сю Лин 
(Xu Lin, 许琳) – генерален изпълните-
лен директор на централата на Ханб-
ан и Институтите „Конфуций”, която 
ни беше представена като много рес-
пектираща и ангажирана дама и с коя-
то уханци от една година се опитват 
да си уговорят среща. Най-после дой-
де дългоочакваната вест – на 28 март 
трябваше да сме в Пекин на офици-
ална среща в Централата. 

През нощта на 24 срещу 25 март 
2012 г. кацнахме в Ухан и през деня 
сключихме договора за двустранно съ-
трудничество между нашите два уни-
верситета (сн. 1). 

В хода на разговора разбрах, че рек-
торът говори руски език и че негов 
преподавател по руски е бил наши-
ят приятел Дзън Сиенхун, който ни 
препоръча този университет. Както 
се казва, „нищо на света не е случай-
но“. Докато тръгнем за Пекин, има-
ше малко време, през което трябва-
ше с г-н Джан да изработим страте-
гията по защитата на общия проект 
за кандидатстване в Ханбан и да убе-
дим мадам Сю Лин в необходимостта 
и във Великотърновския университет 
да има Институт „Конфуций”. Ето ни 
на 28 март в 10 ч. сутринта в Центра-
лата на Ханбан/Институт „Конфуций“ 
на официална среща с генералния ди-
ректор. Влизаме с трепет в огромно-
то фоайе, където ни посреща светещ 
надпис на китайски и английски език 

„Добре дошли, проф. Пламен Легкос-
туп, ректор на Великотърновския уни-
верситет „Св. св. Кирил и Методий!“. 
Вълнението ми беше голямо. Заведо-
ха ни в една заседателна зала с огро-
мна дълга маса в средата, а от двете 
й срещуположни страни разположени 
табелки с имената ни. От едната стра-
на седеше екипът на Ханбан, начело 
с мадам Сю Лин, г-жа Дзин Уей (Jing 
Wei, 静炜) – зам. изпълнителен дирек-
тор, директорите на финансовия и ев-
ропейския отдел с техните помощници, 
както и преводач (сн. 2), а от другата – 
нашите нови приятели и съмишлени-
ци: ректорът на Университета по гео-
науки проф. Уан Йенсин, зам.-ректорът 
проф. Тан Хуеймин (Tang Huiming, 唐
辉明 ), деканът на Факултета по меж-
дународни отношения проф. Ма Чан-
чиен (Ma Changqian, 马昌前), човекът, с 
когото подготвяхме стратегията и так-
тиката за предстоящата среща – проф. 
Джан Лидзюн (Zhang Lijun), и ние два-
мата с Искра Мандова. 

Проф. дпн Пламен ЛЕГКоСТуП,
първи председател на уС на 
Институт „Конфуций”,
ректор на вТу „Св. св. Кирил и 
Методий“ (2007 – 2015)

г-н Кун. Китайските дипломати обеща-
ха пълна подкрепа за тази идея.

Не бяха изминали и две седмици 
от това събитие, когато от Посолство-
то дойде покана да отида на работно 
посещение в Китай, където Държавна-
та фондация Ханбан – Институт Кон-
фуций в Пекин организирала два се-
минара: единия за ректори, директори 
на училища с изучаване на китайски 
език, представители на администраци-
ята, а другия – за чуждестранни пре-
подаватели по китайски език. В пър-
вия бяхме заедно с Виктор Азманов в 

голяма роля в по-нататъшния ми жи-
вот. То породи дълбок и искрен инте-
рес към тази далечна за мен култура 
и стана един от факторите, които по-
влияха за отношението ми към Под-
небесната империя. Като ректор и об-
щественик съм си давал сметка за ро-
лята й в съвременния свят, а като ху-
дожник китайската култура и изкуство 
винаги са ме привличали, но първият 
ми сблъсък с Китай беше повече от 
зашеметяващ. 

След Пекинския семинар от ноем-
ври 2010 г. интересът ми към Китай се 

Ректорът на великотърновския университет „Св. св. Кирил и Методий“  
проф. дпн Пламен Легкоступ и проф. уан Йенсин, ректор на университета по 

геонауки в ухан при подписването на договора за двустранно сътрудничество

Екипът на организацията Ханбан начело с д-р Сю Лин по време на срещата  
с проф. дпн Пламен Легкоступ и проф. уан Йенсин

Продължава в следващия брой
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Красимира иваНова

жан Сяоган ве-
че е свикнал със 
сушата и пясъ-
ка в Дунхуан. 
Джан е израс-
нал в Ухан, жи-

вописен речен град в цен-
тралната китайска провин-
ция Хубей, но работата и 
най-вече страстта по архе-
ологията го води в Гансу. 
Сега, поглеждайки назад, 
като директор на Археоло-
гическия институт на Ака-
демията Дунхуан, Джан не 
съжалява за първоначално-
то си решение, особено ко-
гато вижда напредъка, по-
стигнат в цялата област на 
археологията в Китай през 
последното десетилетие.

Дигитализирането на пе-
щерите Могао в Дунхуан 
е пример за развитието на 
всички нови технологии в 
археологията. В началото 
на 90-те години Академи-
ята Дунхуан започва да се 
опитва да използва цифро-
ви средства в различни об-
ласти от професионалния 
им живот с главната цел 
за запазване на огромна-
та информация, която то-
зи прекрасен исторически 
паметник представя. В на-
чалото те все още зависят 
изцяло от хартиена, поня-
кога изписана на ръка, ар-
хивна система с докумен-
ти. По-късно в Академията 

акто централни-
те, така и мест-
ните власти в 
Китай отдават 
голямо значе-
ние на защита-

та на конфуцианското кул-
турно наследство. В родно-
то място на Конфуций град 
Цюфу, провинция Шандун, 
бе организиран междунаро-
ден културен фестивал, пос-
ветен на древния китайски 
мислител и философ. Фес-
тивалът бе част от форума 
Нишан за световните ци-
вилизации, който беше от-
крит в Цюфу. Събитието бе 
посветено на 2573-тата го-
дишнина от рождението на 
Конфуций. 

Шън Ян, заместник-ди-
ректор на Изследовател-
ския институт по архитек-
тура към Югоизточния 
университет в Китай, ка-
за, че досега близо 70 про-
цента от конфуцианското 
наследство е отворено за 

Д
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е представена технология-
та за триизмерно лазерно 
сканиране на американска 
фирма за архитектурно ин-
женерство. Понастоящем, 
след няколко години успеш-
но развитие на информа-
ционните технологии в Ки-
тай, Институтът за цифро-
визация на културни релик-
ви на Академията Дунху-
ан вече самостоятелно ра-
боти по запазването на ар-
хеологически обекти, като 
прави повсеместни инова-
ции в тази област.

През последното десе-
тилетие академията разра-
ботва научен набор от ци-
фрови технологии, които 
са използвани за стенопи-
си и скулптури, освен това 
има одобрени 14 технически 
стандарта и спецификации 

за цифрова защита на кул-
турни реликви и е получи-
ла 45 оторизирани патен-
та. През последното десе-
тилетие Академията Дун-
хуан продължава да укреп-
ва способността за инова-
ции в науката и технологии-
те. В същото време, Акаде-
мията Дунхуан осъществя-
ва различни форми на съ-
трудничество с повече от 
30 институции в повече от 
10 страни и региони.

Например, успешният 
опит от археологически 
изследвания и опазване 
на културното наследство 
в пещерите се прилага в 
много страни по маршру-
та на инициативата „Един 
пояс, един път“. Чрез раз-
нообразни начини за об-
мен, институтът активно 

Пещерите Могао в Дунхуан, северозападната китайска провинция Гансу, са 
обект на световното културно наследство. Това място някога е било не 
само аванпост на древния Път на коприната, но и богата съкровищница 
от изкуство и история. През последното десетилетие, благодарение на 
благоприятната политика и съвременните научни технологии, Дунхуан 
става един прекрасен пример за всеобхватно интегриране на нови 
технологични решения в сферата на приложната археология, управлението 
на туризма и цялостно подобряване на градската среда.

Дунхуан – пример за интегриране на нови 
технологични решения в различни сфери

Международният културен фестивал „Конфуций“

предлага висококачествено 
цифрово съдържание с висо-
ка разделителна способност 
и панорамна обиколка на 30 
известни пещери от компле-
кса, предоставяйки на хора-
та нов начин, по който мо-
гат да посетят този обект на 
световното културно наслед-
ство. Има и английска вер-
сия на базата данни, която 
предоставя възможността 
на още повече хора по све-
та да посетят исторически-
те пещери.

Археологията е само 
един сектор, в който раз-
витието на модерните тех-
нологии предлага необхват-
ни възможности за бъдещо-
то цялостно подобряване на 
много аспекти от живота. 
От представяне на нови въз-
можности за професионал-
но развитие на специали-
стите в областта, до пре-
доставяне на безпроблем-
но, всеобхватно, подобрено 
преживяване за един обик-
новен турист, технологиче-
ската интеграция на нови-
те технологии ни води крач-
ка по крачка към един нов, 
по-добър свят.

предлага насоки за профе-
сионалисти в областта на 
опазването на културното 
наследство от Киргизстан, 
Афганистан и други, като 
спомага за повишаване на 
защитата на културните ре-
ликви в тези региони. Ки-
тай през последните десет 
години отдава изключител-
но голямо значение на ар-
хеологията и защитата на 
културните реликви. Разви-
тието на технологиите в то-
зи сектор е толкова бързо 
именно поради увеличава-
нето на търсенето и обла-
стите на приложение, кое-
то спомогна за постоянно-
то запазване и устойчивото 
използване на културните 
реликви из цялата страна.

С бързото развитие на 
нововъзникващи техноло-
гии като интернет, големи 
данни, облачни изчисления 
(cloud computing) и изкуст-
вен интелект, стенописите 
от Дунхуан вече могат да 
достигнат до хората нався-
къде по света. Преди ня-
колко години базата данни 
с ресурси Digital Dunhuang 
беше пусната в мрежата. Тя 

обществеността. В Китай 
има повече от 1000 конфу-
циански културни памет-
ника, включително 327 хра-
ма и 144 академии.

Форумът за световните 
цивилизации „Нишан“ се 
фокусира върху многообра-
зието и ценностите на чо-
вечеството, интегрираното 

развитие на културите и 
споделянето на ценно-
стите, традиционната ки-
тайска култура и напре-
дъка на човечеството, 

влиянието на пандемия-
та от COVID-19, междуна-
родното сътрудничество в 
дигиталната ера и др. Той 
обхвана и различни дей-
ности за академичен об-
мен на високо ниво и ре-
дица подфоруми свързани 
с литературата, защитата 
на конфуцианското наслед-
ство, ролята на младежи-
те, мисията и отговорно-
стите на университетите в 
новия кръг научно-техно-
логична революция, ино-
вациите в традиционната 
китайска медицина и др.

В събитието, което про-
дължи до 28 септември, се 
включиха онлайн и при-
съствено известни учени 
и експерти, чуждестран-
ни високопоставени ли-
ца, дипломатически пра-
теници в Китай, ректори 
на китайски и чужди уни-
верситети.
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Използвани са материали  
на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Т
олкова се гордея с вас! 
Уанг Бейминг е извънред-
но щастлив, когато става 
свидетел как бившият му 
ученик Рен Дзиуен се със-
тезава за победа на Зим-

ните олимпийски игри в Пекин през 
2022 г. Треньор по кънки, който цял 
живот е посветил на откриването на 
таланти, определя ледената пързал-
ка като втори свой дом. „Цял живот 
съм се фокусирал върху едно нещо, 
което ме прави щастлив. Сякаш съм 
вкоренен в леда на стадиона“, споде-
ля откривателят на млади таланти

На 67-годишна възраст Уанг все 
още е енергичен като младеж. Раз-
глеждайки неговите WeChat Moments, 
най-популярната социална медийна 
мрежа в Китай, човек може да про-
чете ободрителни разговори като „На-
дежда“, „Ще спечелиш, ако упорст-
ваш“ и „Никога не се предавай“.

Уанг започва да спортува още на 
пет години, когато случайно му по-
даряват чифт кънки. По това време 
никой не е очаквал, че карането на 
кънки може да бъде кариерата му за 
цял живот. По времето, когато Уанг 
се подготвя за приемния изпит в уни-
верситета през 1976 г., той веднъж на-
блюдава група деца, докато карат кън-
ки в бившия Технологичен институт 
Хейлундзян. Тези ученици от начал-
ното школо Цинбин в Харбин започ-
ват да следват съветите на Уанг, а той 
се радва да ги напътства. Така всяка 
сутрин на ледената пързалка винаги 
може да бъдат видени възпитаници-
те на младия специалист да се пърза-
лят. „Това бяха най-ранните ми уче-
ници“, спомня си Уанг.

След като Уанг е приет в Харбин-
ския колеж, той продължава да пре-
подава уменията си на деца и да ги 
учи. „Обичам да ги просвещавам в 
тайните на кънките“, споделя специа-
листът. Това е и причината Бейминг 
да стане учител по физическо възпи-
тание в началното училище, когато 
завършва. Под негово ръководство 

Уанг бейминг – треньорът, орисан  
да открива таланти
Ледената пързалка е  
моят втори дом, признава 
специалистът

олимпийският рекордьор Гао Тиню също е сред най-успешните възпитаници на 
уанг Бейминг

К
итайският национален 
отбор по баскетбол за-
почна с летящ старт све-
товното първенство по 
баскетбол, което се про-
вежда в Сидни. В пър-

вия си мач от планетарния шампи-
он китайските баскетболистки раз-
громиха със 107:44 представителки-
те на Южна Корея. Подмладеният 
отбор на един от основните фаво-
рити за титлата започна надпрева-
рата според специалистите по „пла-
шещ начин“. В двубоя срещу пър-
вия си съперник отборът на Китай 
направи по-скоро една тренировка. 

 „Играейки във високооктанов 
стил под ръководството на старши 
треньора Джън Уей, Китай постиг-
на двуцифрен аванс в резултата още 
в първите минути на двубоя, като 

не отстъпи водачеството до края. 
Скоростните атаки и силните из-
яви на високоръстовите китайски 
баскетболистки, както и техният 
атлетизъм показаха една сериозна 
заявка за медалите на Мондиала“, 
пишат медиите в Сидни.  

Китайските баскетболистки вля-
зоха във втората част със значител-
на преднина от 34 точки. Те запа-
зиха доминацията си с отлична за-
щита, а големият аванс позволи на 
Джън Уей да пусне в игра всичките 
си състезателки. В последната чет-
върт петорката на Китай намали 
оборотите, за да съхрани своите си-
ли за предстоящите важни двубои.

Най-добрият резултат на жен-
ския национален отбор по баскет-
бол на Китай досега е второ мяс-
то през 1994 г.

баскетболистките на Китай  
с летящ старт на Мондиала

учениците от Цинбин постигнат до-
бри резултати на много провинциал-
ни и общински състезания. Отлично-
то представяне на неговите състезате-
ли не остава незабелязано. Унг полу-
чава шанс да стане треньор на пълен 
работен ден в аматьорското спортно 
училище в квартал Нанан в града.

Освен преподаването на техники 
за скоростно пързаляне с кънки, Уанг 
остава и наставник на учениците си, 
правейки всичко възможно, за да им 
помогне да преодоляват трудностите 
в живота. Шампионът от Световната 
купа Уанг Хонгянг е израснал в бе-
дно семейство и дори е мислил да се 
откаже от спорта. Тогава Уанг прави 
всичко възможно да задържи на пър-
залката спортиста, защото вижда не-
говия голям потенциал. През осемте 
години, които са заедно, специалис-
тът направо “осиновява“ своя талант-
лив възпитаник. Треньорът Уанг пла-
ща за неговите кънки, каски и дрехи, 
надявайки се той да може да се кон-
центрира върху тренировките.

Шампионът от Зимните олимпий-
ски игри в Пекин 2022 г. Рен Дзиуен, 
който също е завършил началното 
училище Цинбин, тренира с Уанг в 
продължение на много години. През 

2010 и 2011 г. Рен получава тежка 
контузия, като два пъти чупи крак и 
родителите му решават да не оста-
вят сина си повече да кара кънки въ-
преки страстта му към този спорт и 
перспективата, която се очертава за 
бъдещи големи успехи..

За да не прекъсне спортния път 
младият талант и да може да про-
дължи кариерата си, Уанг се обажда 
няколко пъти на родителите на Рен, 
за да ги убеди, че въпреки тежките 
травми Рен Дзиуен има бъдеще на 
ледената пързалка. За да бъде още 
по-аргументиран, Уанг се консулти-
ра с много специалисти и след това 
отива в дома му, за да разговаря с ро-
дителите на спортиста. След тяхно-
то съгласие той провежда рехабили-
тационно обучение специално за бъ-
дещия шампион.

Продължителните натоварвания 
износват менискусите и на двете ко-
лена на Уанг. 67-годишният специа-
лист трябва да се подложи на опера-
ция, която изисква почивка от поне 
месец, но той съкрати времето си за 
възстановяване до около две седми-
ци и с помощта на патерици се за-
върна на поста си толкова бързо, че 
удиви лекарите от клиниката, къде-
то оперират Уанг. 

„Ако не бъде позволено на Уанг 
да тренира, той ще ви се ядоса и ни-
кой няма да може да го спре“, шегу-
ват се неговите приятели. В продъл-
жение на повече от 40 години Уанг е 
написал десетки тренировъчни днев-
ници и е тренирал хиляди състеза-
тели на шорттрека и бързото пърза-
ляне с кънки, много от които влизат 
в националните отбори на Китай и 
печелят медали и купи.

Уанг Бейминг получава покани от 
много колежански и спортни отбо-
ри, но отхвърля всички. Според спе-
циалиста по-смислено е да се откри-
ват и отглеждат перспективни деца 
за кънки. Сега той все още настоя-
ва да бъде треньор на подрастващи, 
които идват на ледената площадка 
и от тях да избере най-перспектив-
ните, които да ги насочи към висо-
кото спортно майсторство. 

„Искам да се пенсионирам на 70 
години, а дотогава се надявам да от-
крия още таланти, на които да раз-
крия магията на кънките“, споделя 
Уанг Бейминг.
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офшорният 
център за 
вятърна енергия 
в залива Синхуа

Центърът се 
намира във 
Фуцин, провинция 
Фудзиен, и е един 
от най-големите 
по рода си в 
света. Той има за 
цел да помогне 
за развитието 
на нова зелена, 
нисковъглеродна 
енергийна 
индустрия в 
провинцията.

КалейдосКоп

За 1 месец 2 лв.

За 3 месеца 6 лв.

За 6 месеца 12 лв.

За 12 месеца 24 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. позитано 20а 
тел.: 02/944 1026

абонирайте се за 2022 г.
Каталожен № 381

уважавайте възрастните
В навечерието на Фестивала на двете деветки в град Худжоу, провинция Джъдзян, се 
проведоха поредица от тематични дейности за пренасяне на традиционната народна 
култура и застъпничество за традиционните добродетели на уважение и любов към 
възрастните хора.

Световната производствена конференция  
през 2022 г., провинция Анхуей
Команден самолет за спешни въздушни случаи бе 
представен на конференцията в Хъфей, провинция Анхуей.

Снимка Синхуа

Х

Археолози откриха  
в Сиан монетен двор 
на 2000 години

иляди бронзови 
монети бяха от-
крити в остан-
ките на моне-
тен двор, дати-
ращ отпреди по-

вече от 2000 години в Си-
ан, провинция Шънси.

Освен монетите с раз-
лични номинални стой-
ности и форми, екипът ар-
хеолози е намерил над 100 
пепелни ями, три жилищ-
ни постройки, 11 пещи, 18 
кладенеца и три топилни и 
леярни. Всички те са дати-
рани от династия Западен 
Хан (202 г. пр. н. е. – 25 г.), 
а някои принадлежат към 

краткотрайния период на 
управлението на узурпато-
ра Уан Ман (9 – 23).

Разкопките на обекта в 
Сиан, който е бил столи-
ца на империята при ди-
настия Хан и се е наричал 
първоначално Чан‘ан, за-
почнаха в края на 2015 г., а 
последното мащабно про-
учване – през март 2021 г. 

Сегашните открития са 
от голямо значение за изу-
чаването на технология-
та за сечене на монети и 
промените в паричната и 
икономическата полити-
ка от зората на китайска-
та империя.

а 29 септември в 
Пекин се прове-
де церемонията 
по повод първия 
епизод от чет-
въртия сезон на 

документалния филм „Въз-
душни снимки на Китай“ 
на Китайска медийна гру-
па. Шън Хайсюн, замест-
ник-началник на Отдел за 
публичност на ЦК на ККП 
и директор и главен редак-
тор на КМГ, присъства на 
церемонията и даде нача-
лото на програмата.

Сюе Дзидзюн, член на 
редакционния комитет 
на КМГ, каза в речта си, 
че стартирането на чет-
въртия сезон на докумен-
талния филм „Въздушни 
снимки на Китай“ е на-
чин за КМГ да привет-
ства 20-ия конгрес на пар-
тията с още един качест-
вен филмов проект. В този 
сезон на „Въздушни сним-
ки на Китай“ епизодите ще 

Н
Документалният филм на КМГ 
„Въздушни снимки на Китай“

отразяват по-пълно страте-
гическото оформление на 
„5G+4K/8K+AI“ и инова-
тивната интеграция на кон-
цепцията „идеи+изкуство+-
технология“. Чрез междуна-
родно първокласно ниво на 
представяне на въздушно 
снимане, с макро въздушна 

перспектива, както и близ-
ко хуманистично разказва-
не на истории и подробно 
наблюдение на живота на 
хората, поредицата ще по-
каже на публиката познат 
и свеж, красив Китай, еко-
логичен Китай и цивилизо-
ван Китай.


